

SAMENVATTINGEN - RÉSUMÉS - SUMMARIES

Des protestants dans les tranchées

AALDERT PRINS

La lutte pour les âmes des soldats belges durant la Première Guerre mondiale

Outre la lutte contre l'occupant allemand, la Première Guerre mondiale a également été l'occasion d'une âpre lutte pour le salut de l'âme des soldats belges. Cet article a pour objet l'apport des protestants à l'assistance religieuse des soldats ainsi que les initiatives prises par eux dans le but de soutenir le moral des troupes. Ce n'est que durant la Première Guerre qu'un service d'aumônerie protestant a vu le jour au sein de l'armée belge, rompant ainsi avec le monopole catholique romain sur l'apostolat des soldats. À la fin de la guerre, le nombre de protestants s'avérait supérieur à ce qu'il était supposé être.

La diffusion de lectures à caractère religieux, la création de clubs, les demandes de permissions, la correspondance et la mise en place de parrains et de marraines de guerre, le soutien matériel et financier et la création de cercles de soldats constituaient les six fers de lance des initiatives protestantes. Le ministre socialiste Emile Vandervelde soutenait, quant à lui, la *British and Allied Soldiers Evangelistic Campaign*, une des initiatives civiles protestantes. En partie grâce à l'*Union Sacrée*, il a su trouver un soutien auprès de ses collègues catholiques. Il semblerait donc que la réceptivité au protestantisme était assez importante, ce qui a également ouvert la voie à la diffusion du protestantisme dans l'entre-deux-guerres.

Protestants in the Trenches

AALDERT PRINS

The Battle for the Soul of the Belgian Soldier During the First World War

During the First World War the German occupier was not the only enemy. A fierce battle was also waged for the salvation of the soul of the Belgian soldier. This article takes a closer look at the contribution of Protestants to religious assistance to Belgian soldiers and at Protestant initiatives to support the morale of the troops. During the First World War, the first Protestant chaplaincy was founded in the Belgian Army, thus putting an end to the Roman-Catholic monopoly on the army apostolate.

At the end of the war, the number of Protestants was higher than one could expect from their share of the total Belgian population. The main protestant initiatives to support the soldiers' morale were the dissemination of religious literature, the foundation of their own soldiers' homes, the applications for soldiers' leave documents, correspondence and the organising of so-called voluntary 'war god-fathers and mothers', material and financial support and the establishment of Protestant soldier circles. One of the Protestant civilian initiatives, the *British and Allied Soldiers Evangelistic Campaign*, was supported by the Socialist leader and Minister Emile Vandervelde. In the context of 'holy national unity', he succeeded in obtaining support for the initiative from his Roman-Catholic colleagues.

It would seem that quite an audience existed for the Protestant message, which contributed to the strong growth of Protestantism in the Interwar period.